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Ministerstvo financí chce, aby roční úroky vyplácené firmám za jejich peníze neoprávněně 
zadržené zajišťovacími příkazy výrazně klesly. V novém daňovém řádu navrhuje snížení 
úroků ze současných 32 procent na zhruba 10 procent. Podnikatelé to kritizují. 
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Stát si sníží 
penále
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Miliardový 
producent
Kevin Feige je geek, 
pod jehož vedením 
superhrdinské filmy 
studia Marvel vydělaly 
dohromady přes 
26 miliard dolarů.

profil str. 8–9
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 CZK/EUR •  25,585 / +0,020 Kč   CZK/USD •  22,811 / +0,018 Kč   PX •  1063,87 /  +0,14 %   BITCOIN •  10 313,00 $ / +5,60 %   ZLATO •  1426,00 $ / +0,22 %

Čína ode zdi ke zdi / str. 10

PRÁVĚ V PRODEJI
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Achich ouvej
Americká ekonomika prý 
běží hladce, spotřebitelé utrá-
cejí a firmy vydělávají, ukázala 
poslední Béžová kniha Fedu 
podávající zprávu o tamní 
ekonomice. A obchodní války 
s Čínou jsou jen s mírnou 
nadsázkou spíše problémem 
pro zbytek světa. Možná je 
to paradoxně i díky relativ-
ně umírněnému Pekingu. 
Je to přece jen on, kdo drží 
prst na jednom z klíčových 
červených tlačítek obchodního 
střetu, tom dluhovém. Peking 
totiž zůstává největším věři-
telem Ameriky, a pokud by se 
rozhodl washingtonské bondy 
vymést za čínskou zeď, bylo by 
leckomu rázem ouvej. 

Kryptoměnový trh nebyl ape-
lem ministrů financí zemí G7 
na striktnější regulaci virtuál-
ních měn a ochranu investorů 
včera nijak zneklidněn. Proč 
také!? Ti největší vykukové, 
kteří kryptosféru pochopili 
jako životní šanci na bezprac-
ný zisk, už vlastní mince kva-
ziinvestorským alternativcům 
prodali během uplynulých tří 
let. Regulace tak přijde opět 
s křížkem po funuse a v oka-
mžiku, kdy se trh skrze boles-
tivé obličejové pády naivků už 
docela pročistil. 

Pavel OTTO
 

Trojnásobně nižší mají být 
napříště úroky vyplácené 
firmám za jejich finanční 
prostředky neoprávněně 
zadržené státem zajišťovacími 
příkazy. S poklesem ze sou-
časných dvaatřiceti na deset 
procent ročněpočítá návrh 
novely daňového řádu minis-
terstva financí, který kritizují 
podnikatelská sdružení. Na-
opak pozitivní změnou by 
mělo být dřívější vrácení části 
nadměrných odpočtů na dani 
z přidané hodnoty. 

Podle úřadu Aleny Schille-
rové (ANO) je třeba, aby kles-
ly všechny reparační úroky 
a jejich výše odpovídala stan-
dardní „ceně peněz“ podle 
občanského zákoníku. Kodex 
úrokovou míru stanovuje 

součtem základní neboli repo 
sazby s osmi procentními 
body za rok, což nyní vychází 
právě na deset procent.  

„Novela se snaží provést 
komplexní revizi úroků, která 
je krokem ke spravedlivější-

mu, jednoduššímu a přehled-
nějšímu daňovému systému,“ 
uvedla Anna Fuksová z tisko-
vého oddělení ministerstva. 

Pokud však škoda způso-
bená nezákonnými zajišťo-
vacími příkazy nebo jinými 
rozhodnutími správce daně 
přesáhne standardní „cenu 
peněz“ v podobě deseti-

procentního úroku, budou 
se moci postižené subjekty 
i nadále domáhat adekvát-
ní náhrady. „Nepůjde ale 
o paušální náhradu. Bude se 
posuzovat každý konkrétní 
případ,“ dodala Fuksová

Někteří podnikatelé jsou 
přesvědčeni, že stát na ně 
chystá další bič. „V soudních 
přích o nezákonné exekuce 
majetku je soukromý sektor 
proti Finanční správě čím dál 
úspěšnější. To bude skutečný 
důvod návrhu,“ míní Radomil 
Bábek ze spolku Podnikatel-
ské odbory.   

Nejznámější je případ 
společnosti FAU, která 
kvůli postupu úřadů skončila 
v konkurzu. Minulý měsíc 
podle serveru Neovlivní.cz 
uspěla u soudu se čtyřmi 
z pěti žalob proti rozhod-
nutím Finanční správy 
a celníků. Pátou žalobu soud 
zamítl s tím, že se má domá-
hat svých požadavků přímo 
na Celní správě. 

Za klíčovou změnu, kterou 
novela přinese, považuje 
ministerstvo zavedení zálohy 
na daňový odpočet. Umožnit 
má dřívější vrácení části nad-
měrných odpočtů na DPH. 
„Pro plátce daně, u kterých 
se prověřuje pouze část 
nadměrného odpočtu, bude 
znamenat zlepšení jejich 
cash flow a zvýší jejich právní 
i podnikatelskou jistotu,“ do-
dala Fuksová.  více E15.cz

Stát sníží úroky z peněz 
zabavených firmám

Za klíčovou změnu, kterou novela přinese, 
považuje ministerstvo zavedení zálohy 
na daňový odpočet. 18,4 

miliardy eur dá
Vodafone Group 

za převzetí aktivit 
poskytovatele 

kabelové televize 
Liberty Global.

Číslo dne

 
Zápisník  
Jaroslava 
BUKOVSKÉHO

PLATFORMA PLANETUM, která zastřešuje pražské hvězdárny a planetárium, připravila u příležitosti 50. výročí přistání člověka 
na Měsíci globálně unikátní akce. Hvězdárna na Petříně se stane v sobotu jedinou na světě, kde se budou moci návštěvníci dotknout 
povrchu Měsíce, přesněji vzorku horniny, která na Zemi doputovala v podobě meteoritu. Holešovické planetárium (na snímku) bude 
od neděle zase jediným místem na světě, kde si budou moci návštěvníci prohlédnout zevnitř přistávací modul Eagle, který člověka 
na Měsíc dopravil. Na vlastní kůži tak okusí podmínky, v jakých lidé na Měsíc před půlstoletím cestovali.   téma str. 12
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MALÝ KROK PRO ČLOVĚKA, VELKÝ SKOK PRO LIDSTVO



Mimořádné odměny 
pro členy dozor-
čích rad se letos 

rozdávaly nejen v Pražské 
plynárenské, ale i v Pražské 
energetice. Právě tantiémy 
v Pražské plynárenské přitom 
v posledních týdnech roz-
dělují vedení Prahy, které se 
v koaliční smlouvě zavázalo 
skoncovat s mimořádnými 
odměnami pro členy dozor-
čích rad městských firem. 
Dozorčí a závodní rada PRE 
si rozdělí tantiémy ve výši 
15,2 milionu korun. Každý ze 
členů rady si tak letos v prů-
měru přijde na 1,2 milionu 
korun, kromě toho mu náleží 
pravidelná měsíční odměna 
za funkci. Členové dozorčí 
rady Pražské plynárenské si 

tantiémy snížili a každý má 
získat v průměru 300 tisíc 
korun. Ani v jednom případě 
již nejde rozhodnutí akcioná-
řů změnit.

Přestože Piráti prosadili 
zrušení tantiém v Pražské 
plynárenské od příštího roku, 

v Pražské energetice není 
situace tak jednoduchá. Město 
totiž v tomto případě firmu 
zcela nevlastní. „My samo-
zřejmě nechceme tantiémy 
nikde. U PRE je nicméně 
problematické, že jsou tam 
němečtí spoluvlastníci, kteří 
mají ve výsledku větší podíl 
než Praha. Zrušení tantiém se 
s nimi musí vyjednat,“ řekl pi-
rátský radní Adam Zábranský. 
Radní pro majetek a čerstvě 
člen dozorčí rady PRE Jan 
Chabr (TOP 09) se pokusí 
změnu vyjednat pro příští rok.

Tantiémy si měly původ-
ně rozdat i orgány městské 
firmy Obecní dům, kde si 
představenstvo a dozorčí 
rada měly rozdělit přes půl 
milionu korun. Pražská rada 

Pražští energetici si rozdávali 
milionové tantiémy 
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Sestřihy všech zápasů exkluzivně na 
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ale na poslední chvíli tantié-
my pro dozorčí radu zrušila 
a ponechala je jen členům 
představenstva. V dalších 
městských firmách se tyto 
odměny nerozdávají.

Primátor Hřib situaci 
v Pražské plynárenské 
označil za porušení koaliční 
smlouvy. Koaliční partneři 
z TOP 09, STAN a Prahy sobě 
argumentují, že zrušení tan-
tiém by mělo být až od příš-
tího roku, nyní se jedná 
o odměny za minulý rok, kdy 
většinu času vládla minulá 
koalice. „Z našeho pohledu 
je to nedorozumění, nikoliv 
porušení koaliční smlouvy,“ 
uvedl Chabr.

NGUYEN Thuong Ly

1,2
milionu korun je 
suma, na niž si 

v průměru přijde 
člen rady PRE.

Čína kritizuje Prahu

Čínské ministerstvo za-
hraničí vyzvalo pražského 
primátora Zdeňka Hřiba 
(Piráti) a vedení města 
k tomu, aby nepoškozovali 
čínsko-české vztahy výroky 
o Tibetu nebo Tchaj-wanu. 
Podle Hřiba má být part-
nerství hlavních měst apo-
litické.  názory str. 10

Rath chce odškodnění

David Rath podal ústavní 
stížnost ve sporu s advoká-
tem Michalem Pacovským. 
Ten se musel podle soudu 
Rathovi omluvit za výroky, 
které se týkaly okolností 
udělení plné moci k práv-
nímu zastupování. Justice 
však nepřiznala bývalému 
středočeskému hejtmanovi 
právo na odškodnění 
a o to teď žádá. /čtk/

Krátce



Ondřej SOUČEK

Už tři procenta českých měst 
a vesnic monitorují podle sta-
tistik společnosti EKO-KOM 
své odpadové hospodářství, 
aby věděly, kolik odpadu 
třídí. Část obcí si kvůli sběru 
těchto dat najímá externí 
firmy. 

Levnější skládkování 

Motivace ke třídění odpadu 
je ryze finanční. Obce s vět-
ším podílem vytříděného 
odpadu chce ministerstvo 
životního prostředí zvýhod-
nit v chystané novele odpa-
dového zákona. Takzvaná 

třídicí sleva umožní, aby se 
obcím ani po novele zákona 
nezvýšily náklady za sklád-
kování. Za splněné procento 
třídění se jim sníží skládkova-
cí poplatek. 

„Obce, které třídicí podíl 
nesplní, budou platit více. 
Například pětitisícovému 
městu se poplatek zvýší 
o 170 korun za tunu. To ale 
automaticky neznamená, že 
o stejnou částku více zaplatí 
občan,“ říká Ondřej Charvát 
z tiskového oddělení minis-
terstva životního prostředí.

 
Ušetřené statisíce 

Takzvané trackování odpadu 
se může vyplácet už teď. 

Obce začínají  
s monitorováním odpadu

Prostřední Bečva ze Vsetín-
ska díky naší optimalizaci 
odpadového hospodářství 
dokázala ušetřit statisíce 
korun,“ říká Robin Dufek, 
šéf firmy JRK, která digitální 
řešení obcím nabízí. „Další 
výhodou je transparentnost, 
kterou systém vnáší do vzta-
hů mezi samosprávou, obča-
nem a svozovou společností,“ 
dodává.

Odrazené radnice 

Digitalizaci odpadového 
systému zatím zavádějí spíše 
menší obce do pěti tisíc oby-
vatel. Například dvouapůl-
tisícové Trojanovice na No-
vojičínsku sledují odpad 

přes deset let. „V obci činí 
odpad pět až deset procent 
rozpočtu. Hledali jsme proto 
způsob, jak ušetřit,“ vysvět-
luje starosta Trojanovic Jiří 
Novotný. Vyšší vytříděnost 
obci pomohla zvýšit příjem 
z prodaného vytříděného 
odpadu, zdvojnásobit odmě-
nu za vytřídění a nakonec 
i snížit poplatky za skládko-
vání zbylého komunálního 
odpadu. 

Řadu radnic však od moni-
torování odpadu odrazují po-
žadavky na vyšší technickou 
vybavenost systému či vyšší 
administrativní náročnost, 
sdělila mluvčí Svazu měst 
a obcí ČR Alexandra Kocková. 
 více E15.cz

„Hlavním přínosem eviden-
ce, na které spolupracujeme 
s devadesáti obcemi v Česku 
a na Slovensku, je reálný pře-
hled o odpadech. Například 
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Obce, které třídicí 
podíl nesplní, budou 
platit více. Například 
pětitisícovému městu 
se poplatek zvýší 
o 170 korun za tunu.

NEJVĚTŠÍ ČESKÁ AUTOMOBILKA Škoda Auto v žádosti o posouzení vlivu stavby na životní 
prostředí popsala projekt nových kanceláří v Mladé Boleslavi pro 1740 pracovníků. Soubor čtyř 
propojených kancelářských budov u jedenácté brány Škodovky má stát na ploše 10,2 tisíce metrů 
čtverečních. Budovy budou mít jedno podzemní a šest nadzemních podlaží. Stavba má začít v první 
polovině roku 2021 a celý komplex má být hotov zhruba o rok později.  více E15.cz
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PROJEKT SÍDLA ŠKODY AUTO
Němci kupují 
Kovovýrobu Hoffmann

Výrobce karosářských dílů 
a lisovacích nástrojů pro 
autoprůmysl Kovovýroba 
Hoffmann z Uherskohradišť-
ska mění majitele. Kupuje ji 
německá globálně působící 
skupina EBZ. Firmě, která 
loni utržila 300 milionů ko-
run, meziročně o 216 mi- 
lionů méně, se tak otevřou 
nové příležitosti ve výrobě 
prototypů. 

Škodovka zmodernizuje 
elektrárnu Mochovce

Plzeňská společnost Doosan 
Škoda Power získala od spo-
lečnosti Slovenské elektrárne  
zakázku za 717 milionů korun 
na modernizaci turbín dru-
hého bloku jaderné elektrár-
ny Mochovce.

Demolice lihovaru  
začne za dva týdny

Hlavní budova bývalého 
lihovaru v Pardubicích půjde 
k zemi nejspíš 1. srpna. De-
veloper Redstone Real Estate 

tam postupně odstraňuje sta-
ré budovy. Uvolňuje místo pro 
stavbu obchodního centra.

ČEZ rozvíjí 
rychlodobíjecí stanice

Společnost ČEZ za poslední 
rok zdvojnásobila počet rych-
lodobíjecích stanic pro elekt-
romobily na sto. Dalších šest 
desítek umožňuje normální, 
tedy pomalejší dobíjení.  
V Česku fungují čtyři stovky 
dobíjecích stanic od různých 
provozovatelů. Ministerstvo 
dopravy chce během příštích 
čtyř let podpořit vybudování 
pěti set dalších rychlodobíje-
cích stanic po celé ČR. 

Natland vydělal 
pětinásobně více

Skupina Natland Group zvý-
šila loni konsolidovaný čistý 
zisk na 642 milionů korun 
z předloňských 119 milionů 
korun. Aktiva vzrostla na  
5,1 miliardy korun. Největší 
loňskou transakcí byl prodej 
bratislavské paroplynové 
elektrárny PPC Investments 
skupině Veolia. /čtk/ 

Krátce

https://www.e15.cz/domaci/obce-zacinaji-sledovat-svuj-odpad-do-budoucna-na-tom-muzou-vydelat-1360741
https://www.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/skoda-auto-v-novem-automobilka-ukazala-jak-si-predstavuje-nove-sidlo-1360717


Tuzemská společnost 
Lightway dodá svět-
lovody pro projekt 

energeticky soběstačného 
a nízkoemisního města 
Masdar City ve Spojených 
arabských emirátech. Nové 
sídlo vyrůstající u hlavního 
města Abú Zabí má být nej-
ekologičtější na světě. Celkově 
však tuzemský export do zemí 
Perského zálivu klesá. 

„Naše světlovody osvětlí 
podzemní dráhu v Masdar 
City,“ řekl šéf a většinový maji-
tel Lightway Jakub Brandalík. 
Zařízení shromažďuje denní 
světlo na střeše, fasádě či na 
chodníku a vede je vysoce od-
razným tubusem do interiéru. 

Češi dodají do Masdar City 
na 350 světlovodů. Hodnotu 

Český výrobce světlovodů  
Lightway uspěl v Perském zálivu

zakázky v emirátech šéf Light-
way neuvedl. Jeden světlovod 
v běžných cenách vyjde zhru-
ba na padesát tisíc korun. 

Pro Lightway to v emirátech 
není první zakázka, dodala 
tam už světlovody třeba 
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350
světlovodů dodají 
Češi do Masdar 
City. Jeden stojí 
50 tisíc korun.

Sou fár , tu jú aj mej
for-tu-náj mí tu sej.

mu-ca-cí-ta mia kár raan maj dej 
sej áj Tú jú, aj mej sou fár

mí tu sej, on ví stár .
An maj vej djú aj sej tu maj  

valídú aj lej mu-ca-cí-ta mia  
kára verá n maj dej sej áj 

tu maj valídú aj lej

Gud-báj, gud-báj, gud-báj.

právě 
v prodeji

Nestíháte jít do trafiky?
kupte si speciál jedNoduše Na  www.ikiosek.cz/reflex

nový speciááál 
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do hangárů pro vojenské 
stíhačky. Šejkům z Perského 
zálivu rovněž pomáhá osvětlit 
rozsáhlé stáje v anglickém 
městě Norwich. 

„Trh v Zálivu je vysoce ná-
ročný a konkurenční. Požadav-
ky na dodávky zboží a služeb 
jsou velmi tvrdé, někdy jdou 
až za hranu standardu. Trh 
je vysoce saturovaný, proto 
průnik na něj vyžaduje nejen 
vysokou kvalitu, ale i výjimeč-
nost produktu či technologie. 
Pokud se už firmě podaří 
na trhu etablovat, má fakticky 
zaručen odbyt na dlouhé 
roky,“ uvedl mluvčí Hospodář-
ské komory ČR Miroslav Diro. 

O nelehkých podmínkách 
exportérů na trhy v Perském 
zálivu svědčí data Českého 

statistického úřadu. Tuzem-
ský vývoz do regionu se loni 
propadl meziročně o pětinu 
na necelých 35 miliard korun. 

V oblasti už uspěl napří-
klad český výrobce datových 
center Altron s dodávkami 

pro ozbrojené složky Spo-
jených arabských emirátů. 
V regionu působí i výrobce 
nemocničních lůžek Linet či 
výrobce svítidel Lasvit.

Daniel NOVÁK

Pramen Český statistický úřad*do května

Český vývoz do zemí Perského zálivu  
(v miliardách korun)
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Íránci zadrželi tanker, 
není jasné, komu patří

Íránské revoluční gardy 
zadržely v Perském zálivu 
zahraniční tanker, podle 
sdělení íránské státní televi-
ze pašoval ropu. Incident se 
podle televize stal v neděli. 
Agentura Reuters napsala, 
že loď byla v neděli odtaže-
na do íránských vod, když 
vyslala nouzový signál. 
Na palubě plavidla je 12člen-
ná posádka.

Kongres nechce, aby 
USA prodávaly zbraně 
Saúdům

Americká Sněmovna 
reprezentantů schválila 
sérii rezolucí blokujících 
plánovaný prodej zbraní 
Saúdské Arábii, stejně 

jako Senát ale nedokázala 
shromáždit dvoutřetinovou 
většinu hlasů potřebnou 
k případnému přehlasování 
prezidentského veta. Senát 
podobné rezoluce schválil 
v červnu, Donald Trump 
ale už předem vyhlásil, že 
nebude váhat s vetem.

Qualcomm schytal 
od EK již druhou 
pokutu

Evropská komise vyměřila 
společnosti Qualcomm 
pokutu 242 milionů eur, 
finančně ji přitom potres-
tala už podruhé. Největší 
výrobce čipů na světě podle 
sdělení eurokomisařky pro 
hospodářskou soutěž Mar-
grethe Vestagerové narušo-
val fungování trhu. /čtk/

Krátce

6 | TRHY & ZAHRANIČÍ

Vodafone smí 
koupit  
UPC a spol.
Evropská komise (EK) 
povolila britské telekomuni-
kační společnosti Vodafo-
ne Group převzít aktivity 
poskytovatele kabelové 
televize a širokopásmo-
vých služeb Liberty Global 
v Německu, Maďarsku, Ru-
munsku a České republice. 
Znamená to, že Vodafone 
v Česku převezme mimo 
jiné i kabelovou síť UPC. Ko-
mise uvedla, že souhlas je 
podmíněn dodržením všech 
závazků, které Vodafone 
dal k ochraně hospodářské 
soutěže.

Transakce za 18,4 
miliardy eur je jednou 
z největších akvizic v his-
torii společnosti Vodafone. 
Součástí obchodu není 
slovenská UPC, která se už 
dříve spojila s českou, pro-
tože Vodafone na Slovensku 
nepůsobí.

Vodafone je druhým nej-
větším mobilním operáto-
rem na světě. Firma doufá, 

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 18. 7. 2019 Akcie na pražské burze 18. 7. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 95,50   -2,05 % 

CETV 97,80   -0,20 % 

ČEZ 519,00   0,48 % 

Erste Bank 857,00   -0,07 % 

Kofola 302,00   0,67 % 

KB 902,00   0,67 % 

Moneta 78,80   1,94 % 

O2 CR 225,00   0,22 % 

Pegas 700,00   -3,05 % 

Philip Mor. ČR 13 820,00   0,58 % 

TMR 810,00 0,00 %

VIG 605,00   -0,58 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

358,970

Země Množství Kurz

Austrálie 1 16,047

Čína 1 3,316

Dánsko 1 3,426

EMU 1 25,585

Chorvatsko 1 3,463

Japonsko 100 21,166

Kanada 1 17,461

Maďarsko 100 7,837

Norsko 1 2,653

Polsko 1 6,007

Rusko 100 36,210

Švédsko 1 2,436

Švýcarsko 1 23,127

Turecko 1 4,014

USA 1 22,811

Velká Británie 1 28,475

SOUČASNÁ EPIDEMIE eboly v Kongu není pod kontrolou, 
uvedla předsedkyně mezinárodní organizace Lékaři bez hranic 
Joanne Liuová. Vyzvala zároveň ke změně taktiky v boji s touto 
vysoce nakažlivou nemocí. Obavy z nekontrolovaného šíření 
nemoci podnítila i zpráva WHO, podle které žena, jež nemocná 
odcestovala do Ugandy, navštívila i obchodní křižovatku Goma 
v Kongu (na snímku) a město v sousední Rwandě.

Fo
to

 p
ro

fim
ed

ia
.c

z

ŠÍŘÍ SE

Transakce za 18,4 miliardy eur  
je jednou z největších  
v historii společnosti Vodafone.

že převzetím aktivit Liberty 
Global si v Německu upev-
ní pozici vůči lídrovi trhu, 
společnosti Deutsche Te-
lekom. Aby získal souhlas 
evropských orgánů, které 
se obávaly oslabení konku-
rence v Německu a České 
republice, zavázal se Voda-
fone, že prostřednictvím 
nově vzniklé společnosti 

umožní konkurentovi  
Telefonica Deutschland 
přístup ke sloučené vyso-
korychlostní širokopásmo-
vé síti.

Vodafone v České re-
publice poskytuje služby 
3,9 milionu zákazníků. 
Firma sdělila, že schválená 
transakce by měla být ukon-
čena k 31. červenci. /čtk/



Digitální měny, jako 
je i plánovaná 
libra od Facebooku, 

musejí podléhat nejvyšším 
regulačním standardům, aby 
se zajistilo, že se nepoužívají 
k praní špinavých peněz a že 
jejich uživatelé jsou ochrá-
něni. Na summitu ve Francii 
se na tom shodli ministři 
financí zemí skupiny G7. 
Dohodli se také, že se budou 
zabývat daňovými problé-
my, které přináší digitální 
ekonomika, a budou se 
snažit prosadit plány na mi-
nimální firemní daň.

Jednání dominoval plán 
Facebooku zavést vlastní di-
gitální měnu libra. Facebook 
přišel se svým nápadem 
v době, kdy mezi politiky 

narůstají obavy z přílišného 
vlivu velkých technologic-
kých firem a jejich snahy 
o vstup do oblastí, o kterých 
dosud rozhodovaly vlády, 
jako je například právě vydá-
vání měn.

Kanadský ministr financí 
Bill Morneau uznává, že 
nové technologie mohou 
přinést výhody. Lidé však 
podle něj nechtějí pouze 
to, aby vše bylo levné, ale 
aby to bylo i bezpečné. 
„A tak naše práce je myslet 
i na bezpečnost. Nově 
cítíme, že na tom musíme 
pracovat společně,“ citovala 
ho agentura Reuters. 

Stalo se tak poté, co 
bitcoin prodělal největší 
propad v letošním roce, při 
němž se vrátil pod hodnotu 
10 tisíc dolarů a za týden 
odmazal přes 15 procent své 
hodnoty. /čtk/ 
 
 více o kryptoměnách
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Rusko je připrave-
no dodat Turecku 
víceúčelové stíhačky 

Su-35 (na snímku) náhradou 
za americké stroje F-35, 
jejichž prodej Ankaře hrozí 
Washington zablokovat. 
V Moskvě to prohlásil šéf rus-
ké státní zbrojovky Rostěch 
Sergej Čemezov. Spojené 
státy v minulých dnech opa-
kovaně pohrozily, že dodávka 
letadel F-35 do Turecka se 
nemůže uskutečnit kvůli 
rozhodnutí Ankary pořídit si 
ruský systém protivzdušné 
obrany S-400.

„Pokud naši turečtí kole-
gové projeví zájem, jsme při-
praveni na dodávkách Su-35 
pracovat,“ konstatoval podle 
agentury TASS Čemezov. 
Moderní stíhací letouny  

Su-35 v Rusku zakoupila 
dosud jen Čína, dodávka In-
donésii se zatím neuskutečni-
la kvůli americkým sankcím. 
Spekuluje se o možném 
prodeji letadel Egyptu.

Dodávka ruských raketo-
vých baterií S-400 do Tu-
recka byla již minulý týden 
zahájena, podle ruských 
zdrojů byl z Ruska vypraven 
další letoun s technikou. 
Kontrakt se stal důvodem 
roztržky mezi Tureckem 
a USA, které několikrát Anka-
ru varovaly před odvetnými 
kroky. Hrozí, že z Turecka, 
které je členem NATO, bude 
stažena výroba komponentů 
k letounům F-35 a že Ankara 
nemůže počítat s dodávkou 
stovky těchto stíhaček. /čtk/ 
 názory str. 10 

Rusové nabízejí 
Turkům své Su-35

15
procent 

hodnoty odepsal 
za poslední týden 

bitcoin.

Netflix
Růst počtu předplatitelů 
videopůjčovny ve druhém 
čtvrtletí výrazně zaostal 
za očekáváním, a to zhruba 
o polovinu. Zvýšil se jen 
o 2,7 milionu. Akcie firmy 
v reakci odepsaly asi 13 pro-
cent hodnoty a propadly se 
na 314 dolarů. Ve Spojených 
státech, což je největší trh 
Netflixu, firma dokonce 
o 130 tisíc předplatitelů 
přišla, poprvé za téměř deset 
let. Obrat firmy se ve čtvrtletí 
meziročně zvýšil o 26 procent 
na 4,9 miliardy dolarů. Zisk 
firmy dosáhl 270,7 milionu 
dolarů.

Morgan Stanley
Americké bance klesl ve dru-
hém čtvrtletí letošního roku 
čistý zisk o deset procent 
na 2,20 miliardy dolarů. 
Analytiky zklamaly příjmy 
z obchodování a z poraden-
ských služeb. Zisk na akcii 
činil 1,23 dolaru. Banka 
utržila v uplynulém kvartálu 
zhruba o tři procenta méně 
než před rokem, a to 10,2 mi-
liardy dolarů. Akcie Morgan 
Stanley si před zahájením 
obchodování na burze v New 
Yorku připisovaly mírný zisk, 
seanci však otevřely pokle-
sem o zhruba jedno procento. 
/čtk/ více E15.cz

Výsledky

306667/24 inzerce
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G7 se nelíbí nová 
kryptoměna Facebooku



Muž, který nastartoval 
továrnu na miliardy

Hlavní přínos tvůrce 
marvelovského úspěchu tkví 
v tom, že rozumí fanouškům 
a dokáže jim na plátně nabídnout 
přesně to, po čem touží.

Filmové aktivity 
Marvelu pod 
vedením Kevina 
Feige připomí-
nají zlatou éru 
hollywoodských 

studií, která v padesátých le-
tech vlastnila filmové ateliéry 
i samotné řetězce kin a jejich 
pozice byla neotřesitelná. 
Tak daleko sice superhrdin-
ské studio ještě není, během 
uplynulé dekády se mu ale 
díky Feigeovi podařilo vytvo-
řit silnou značku a jeho díla 
už z pokladen kin vydolovala 
více než 21,3 miliardy dolarů. 
Aktuálně láme rekordy kas 
film Spider-Man: Daleko 
od domova.

Návrat do minulosti

Že chce pracovat v Hollywoo-
du, věděl architekt marve-
lovského úspěchu už v době, 
kdy jako teenager vyrůstal 
ve třicetitisícovém městě 
Westfield v americkém státě 
New Jersey. Tehdy pro něj 
byly pohyblivé obrázky podle 
jeho slov „fantazií a útěkem 
ze šedé reality maloměsta“. 
Filmový a televizní byznys 
měl navíc v rodině, jeho 
dědeček Robert Short pro-
dukoval v padesátých letech 
nekonečné seriály. Mladý 
Feige měl ale radši filmy, úpl-
ně nejradši koukal na revo-
luční a oblíbenou sérii Návrat 
do budoucnosti.

Právě její režisér Robert 
Zemeckis byl jedním z dů-
vodů, proč se Feige rozhodl 
studovat film na prestižní 
Univerzitě jižní Kalifornie. Při 
snaze dostat se na vysněnou 
školu ale pětkrát neuspěl. 
„Rodina a přátelé mi taktně 
naznačili, že bych se měl po-
ohlédnout po jiném oboru. 
Říkali, že na univerzitě jsou 
i další skvělé předměty. Já jim 
ale odpověděl, že absolutně 
nemám ponětí, o čem to mlu-
ví,“ vzpomínal před několika 
lety. Nevzdal se a na šestý 

pokus se na prestižní školu 
dostal a po absolvování sku-
tečně začal produkovat filmy. 

Začínal jako asistent pro-
ducentky Lauren Donnerové, 
kdy dohlížel na katastrofický 
snímek Sopka, jenž měl pre-
miéru v roce 1997. Českému 
publiku je ale bližší komedie 
Láska přes internet s Tomem 
Hanksem a Meg Ryanovou, 
na níž pracoval opět jako 
asistent Donnerové o rok 
později. 

První krůčky

Díky spolupráci s The Do-
nner’s Company se přesunul 
ke studiu Marvel, kde začal 
pracovat v roce 2000. V té 
době ale jen hlídal kvalitu 
filmů, které s marvelovskými 
hrdiny natáčela jiná studia. 
Dostal se k prvnímu filmu ze 
série X-Men, jenž byl zlomem 
v komiksovém žánru a defi-
noval jeho vývoj na několik 
let dopředu. Úspěšná byla 
také trojdílná spidermanov-
ská série od filmové divize 
Sony, která v kinosálech 
utržila téměř 2,5 miliardy 
dolarů. U toho všeho nynější 
šéf Marvelu byl a většinou už 
v pozici výkonného produ-
centa, což mu umožňovalo 
vyhnout se bezprostřední 
pozornosti fanoušků, záro-
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• Narodil se v Bostonu. 
S rodinou se pak přestěhoval 
do města Westfield. 

• Vystudoval film na Univerzitě 
jižní Kalifornie, kam se dostal 
až na šestý pokus. 

• Producentské začátky si 
odbyl se snímky Sopka nebo 
Láska přes internet. 

• V Marvelu pracuje od roku 
2000, od té doby dohlížel 
na většinu filmů, v nichž se 
marvelovští hrdinové objevili. 

• Snímky, které produkoval, 
dohromady vydělaly přes 
26,4 miliardy dolarů. 
Black Panther je prvním 
superhrdinským filmem 
nominovaným na Oscara 
za Nejlepší film. 

Kevin  
FEIGE (46)

veň ale podstatně ovlivňovat 
výslednou podobu snímků.

„Nejlepší věc na produko-
vání je, že kromě prezentová-
ní novinek na festivalu Comic 
Con trávím 99 procent svého 
času v zákulisí,“ chválil svou 
práci „šedé eminence“ Feige 
v rozhovoru pro deník The 
New York Times.

Studio Marvel

S plány na vznik vlastního fil-
mového studia přišel komik-
sový gigant Marvel už v roce 
2005. Snímky mu měla 
distribuovat tradiční společ-
nost Paramount. Problém ale 
představovala práva na jed-
notlivé superhrdiny, která 
tehdejší šéf filmové divize Avi 
Arad kvůli bankrotu v roce 
1996 rozprodal jednotlivým 
hollywoodským studiím.

V roce 2005 přišel Feige 
už jako ostřílený producent 
za Aradem a nabídl mu, že se 
zbylými hrdiny natočí filmo-
vou sérii. Jeho plán měl nově 
vzniklé filmové studio během 
čtyř let posunout do první 
ligy. Arad kývl a dal na pro-
jekt půl miliardy dolarů. 
Tehdy dvaatřicetiletý produ-
cent si ho získal obrovským 
nadšením a nekonečnými 
znalostmi o komiksech. Ty 
o několik let později ocenil 

i velký fanoušek devátého 
umění, režisér Joss Whedon, 
jehož Feige najal na natáčení 
snímku Avengers. „Kevin je 
obrovský nerd. Možná ještě 
větší než já,“ pochválil svého 
tehdejšího šéfa Whedon.

Velký start 

Zlomovým datem ve Feigeo-
vě kariéře je 2. květen roku 
2008. Americkou premiéru 
si v ten den odbyl první film, 
který Marvel svépomocí na-
točil – Iron Man. Sázka hned 
na několik nejistot produ-
centovi vyšla a snímek se stal 
velkým hitem, který chválili 
kritici i diváci. V roli výstřed-
ního miliardáře Tonyho 
Starka zazářil herec Robert 
Downey Jr. Ten díky „želez-
nému muži“ opět nastartoval 
vyhaslou kariéru a na je-
denáct let se stal největším 
marvelovským magnetem 
na peníze. 

Studio s Downeyem navíc 
uzavřelo smlouvu na několik 
filmů a dalo mu poměrně 
nízký honorář, stejný postup 
pak Marvel aplikoval i u dal-
ších herců. Ve chvíli, kdy mu 
ale „začátečnická“ smlouva 
skončila, si mohl v podstatě 
nadiktovat jakékoli podmín-
ky včetně procenta z tržeb 
filmů. 

Většina diváků v té době 
ještě netušila, že je Iron Man 
jen začátkem filmové série. 
Tu mimochodem málem 
narušil hned další film – Ne-
uvěřitelný Hulk, který přišel 
do kin necelý půlrok po Iron 
Manovi a příliš se nepovedl. 
Jedno klopýtnutí ale Feige 
ustál a pak už začala velká 
jízda těšící nejen fanoušky, 
ale i účetní studia. 

Faktor Feige

Asi největší roli v obrov-
ském úspěchu sehrál právě 
Feige, který je od roku 2007 
prezidentem Marvelu. Celý 
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Kasovní trháky od Marvelu
film tržby v kinech (v miliardách dolarů)

Avengers: Endgame 2,782  
(Avatar utržil 2,788 mld. – pozn. aut.)

Avengers: Infinity War 2,048

Avengers 1,518

Avengers: Age of Ultron 1,405

Black Panther 1,346

Iron Man 3 1,214

Kapitán Amerika: Občanská válka 1,153

Captain Marvel 1,128
Pramen: Box Office Mojo
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za čtyři miliardy dolarů 
koupil. I šéfové nejmocněj-
šího hollywoodského studia 
považují muže s kšiltovkou 
za součást povedené akvizice 
Marvelu.

Nový začátek

Marvel má za sebou první 
úspěšnou sérii, která vyvr-
cholila dubnovou premiérou 
snímku Avengers: Endgame. 
Ten v kinech zatím utržil 
2,782 miliardy dolarů. K pře-
konání Avatara a zisku pozice 
finančně nejúspěšnějšího 
filmu všech dob mu zbývá 
už jen šest milionů dolarů. 
Oficiální ukončení první mar-
velovské ságy ale proběhlo 
až prostřednictvím filmu Spi-
der-Man: Daleko od domova, 
který měl premiéru na za-
čátku července. Po druhém 
víkendu ve světových kinech 
na svém kontě pavoučí muž 
přepočítává 847 milionů 
dolarů a téměř jistě překoná 
miliardu. 

Šestačtyřicetiletého Feige 
čeká na konci tohoto týdne 
v San Diegu opět jeho oblíbe-
ný festival fanoušků komiksů 
a sci-fi Comic Con, kde před 
ním stojí nelehký úkol. Bude 
muset představit velkolepé 
plány na druhou marvelov-
skou sérii. Nebude jedno-
duché zopakovat úspěch té 
první, protože většina postav, 
které diváky do kin nejvíc 
lákaly, své příběhy uzavřela 
a jejich břímě ochrany světů 
ponesou jiní hrdinové.

Jinak ale Feigeovi vše hraje 
do karet. Od mocného mateř-
ského studia dostal volnost 
a k tomu ještě velký dárek 
v podobě postav z komiksů 
X-Men. Práva na ně totiž 
získala společnost Disney 
spolu s akvizicí zábavní divi-
ze studia 21st Century Fox. 
Diváky tak čeká ještě více 
hrdinů a bude zajímavé sle-
dovat, kolik dalších miliard 
Feige z komiksových filmů 
vydoluje.

projekt nejen naplánoval, 
ale od prvního do posled-
ního filmu dohlížel na to, 
aby si držely dostatečnou 
kvalitu. Zároveň se ale nedá 
říct, že by sázel na jistotu. 
Nebojí se střídat režiséry ani 
žánry u jednotlivých filmů. 
V portfoliu Marvelu tak lze 
vidět třeba teenagerovskou 
komedii, vesmírné putování 
ve stylu Star Treku nebo 
shakespearovské drama 
z planety, na níž vládnou 
severští bohové Thor a Odin.

Jonah Weiland z odborné 
stránky ComicBookResour-
ces.com považuje hlavní 
přínos tvůrce marvelovského 
úspěchu v tom, že rozumí 
fanouškům a dokáže jim 
na plátně nabídnout přesně 
to, po čem touží.

„Nejsem si jistý, zda 
existuje nějaká tajná for-
mule na tvorbu kvalitního 
a úspěšného komiksového 

filmu. Vím ale, že lidé mají 
problémy, když se někdo 

pokouší znovu vynalézat 
kolo. Já se jen koukám 
do komiksů. Pokud 
je skutečně otevřete 
a pořádně přečtete, 
uvidíte, že je v nich 
mnohem víc hloubky, 
než to na první pohled 
vypadá,“ popisuje pro-
ducent, jak při tvorbě 
filmů vychází přímo 
z fanoušky milovaných 

obrázkových sešitů.
Faktor Feige je i jedním 

z důvodů, proč „továrna 
na superhrdinské filmy“ 

funguje téměř jako samo-
statné studio uvnitř konglo-
merátu Disney, který Marvel 
Entertainment v roce 2009 



čínské vlády a spíše aktivis-
tické proklamace na hranici 
politického kýče.

Do druhé skupiny patří 
i snaha vedení Prahy v čele 
s pirátem Zdeňkem Hřibem 
o vymazání pasáže s „jednou 
Čínou“ ze sesterské smlouvy 
mezi metropolemi. Ano, ta 
pasáž tam být nemusela, ba 
neměla. Když už tam ale jed-
nou je, má tam zůstat. Její vy-
mazání je pro Peking aktem 
popření „jedné Číny“ a tomu 
odpovídá i jeho reakce.

Politika jedné Číny, tedy 
neuznávání samostatnosti 
Tchaj-wanu, je oficiálním 
postojem jak diplomacie 
české, tak prakticky všech 
západních zemí. Což nebrání 

čilým kontaktům s Tchaj-
-wanem – ekonomickým, kul-
turním a v rámci zavedených 
pravidel i politickým. Nejen 
proto, že ostrovní firmy jsou 
v Česku řádově větším in-
vestorem než ty z pevninské 
Číny. Tchaj-wan je nám bližší 
i mentalitou menšího státu, 
a především svým demo-
kratickým zřízením. A pro 
zpestření – kdysi i paritním 
kurzem tamního dolaru vůči 
české koruně.

Což ovšem nebrání ani 
kontaktům s Čínou. Může to 
zavánět pokrytectvím, ale 
taková je realita. Chápou 
to i v Tchaj-peji a jsou s tím 
smířeni. Někteří ostrovní 
politici, zvláště z naciona-

listického Kuomintangu, 
ostatně s vidinou jednotné 
Číny souhlasí, jen by v jejím 
čele viděli raději sebe než 
odvěké komunistické rivaly. 
A navzdory půtkám ostrovní 
firmy s pevninskou Čínou čile 
obchodují – zhruba dvakrát 
více než s USA.

Nejde ale jen o Tchaj-wan. 
Celé je to ode zdi ke zdi. 
Vyvěšování tibetské vlajky je 
snad u některých českých po-
litiků hnáno dobrými úmysly, 
často to ale zavání kalkulem. 
Naproti tomu pak vidíme 
směšné nadbíhání Číňanům 
s krtečkem, chválení „sta-
bilizace“ tamní společnosti 
či potupné prohlášení čtyř 
nejvyšších ústavních činitelů, 

pod nímž se mimochodem 
skví i podpis Jana Hamáčka.

Úplně by přitom stači-
lo držet se v mantinelech 
oficiálního českého postoje. 
Ekonomickou spolupráci 
s pevninskou Čínou pojímat 
racionálně a v rámci diplo-
matických pravidel udržovat 
kontakty s entitami, které 
jsou vůči Pekingu v opozici. 
Pokud by byly české postoje 
pevné a rozumné, dovolovali 
by si méně i představitelé 
čínského režimu. 

Petr  
PEŠEK

analytik  
deníku E15
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Čína ode 
zdi ke zdi
Čínské úřady sepsuly vedení 
Prahy způsobem, který je 
pro tamní režim obvyklý. 
Přesto to nelze omlouvat ani 
přecházet. Hodnotit chování 
českých politiků je od Pekin-
gu nediplomatické a zvolené 
formulace s náznakem výhrů-
žek jsou nepřijatelné. 

Jenže problematické bývají 
i české postoje vůči Číně. 
Na jedné straně neprozíravé 
vzývání nastupující velmoci, 
velebení spíše fiktivních čín-
ských investic, někdy i servi-
lita vůči Pekingu. Na straně 
druhé zbytečné dráždění 

Komentář

Vyzýváme USA, aby tuto  
chybu zvrátily, jinak způsobí 
nenapravi-telné škody v našich 
vztazích, řekl ke sporu o stíhačky 
F-35 turecký ministr zahraničí 
Mevlüt Cavusoglu.
str. 7
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Dobývání Luny
12 | TÉMA VÝROČÍ PRVNÍHO PŘISTÁNÍ NA MĚSÍCI

Půl století zítra uplyne od okamžiku, kdy se lidská stopa 
objevila na prvním (a zároveň posledním) mimozemském 
tělese – na Měsíci. Rozhodnutí amerického prezidenta 
J. F. Kennedyho z roku 1961 poznamenalo americkou 
politiku a ekonomiku na celé dekády, dalo šanci 
„zazářit“ dnes již slavnému úřadu NASA a ovlivnilo 
nejednu generaci fyziků, matematiků a inženýrů. 
V neposlední řadě přispělo k ustavení Spojených 
států, které do té doby prohrávaly vesmírný závod se 
Sovětským svazem, jako vesmírné velmoci. Zde je 
výběr několika více či méně známých faktů, které 
legendární americký program Apollo vygeneroval.

Marek SCHWARZMANN, Michal TOMEŠ

START. Raketa Saturn V vynesla 16. července 1969 na cestu 
k Měsíci modul, v němž seděli Neil Armstrong, Michael Collins 
a Buzz Aldrin.

• 25. května 1961 JFK oznámil 
plán USA přistát na Měsíci.

• 20. července 1969  Neil 
Armstrong a Buzz Aldrin přistáli 
na Měsíci.

• 24. července 1969 se vrátili 
na Zemi. 

• Na Měsíci přistálo celkem šest 
misí programu Apollo, poslední 
v prosinci 1972.

• Po Měsíci se prošlo či projelo 
celkem 12 lidí, dva z každé mise.

• Apollo 11 své místo přistání 
minulo, přesně přistála až mise 
Apollo 12 v listopadu 1969.

Základní  
fakta programu 
Apollo

• Největší drama při  
letu zažili astronauti  
mise Apollo 13, když jim  
explodoval zásobník kyslíku. 
Trojice mužů se jen se štěstím 
vrátila na Zemi.

• Po Měsíci se i jezdilo – lunární 
rovery využily mise Apollo 15, 
16 a 17.

• Tři astronauti – Virgil Ivan 
Grissom, Edward Higgins White 
a Roger Bruce Chaffee – přišli 
v průběhu programu o život při 
testu lodi Apollo 1. 
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Kamenné dědictví
• Důležitost letů na Měsíc spo-

čívala nejen v technologickém 
posunu a prokázání schopností 
USA, ale také ve sběru vzorků 
měsíčního povrchu. Šestice misí 
Apollo dovezla z Měsíce celkem 
382 kilogramů měsíčního 
materiálu.

• Vzorky NASA uchovává 
v Kennedyho vesmírném stře-
disku, 15 procent dovezeného 
materiálu je uloženo na tajném 
místě.

• Nejstarší měsíční kámen byl 
datován na zhruba 4,44 miliar-
dy let. Pro srovnání: nejstarší 
kámen nalezený na Zemi byl 
datován maximálně na 4,28 mi-
liardy let.

• Sběr kamenů na Měsíci probíhal 
cíleně. Astronauti je předtím 
nafotili ze všech stran a pak 
uzavřeli do kontejneru. 

• Nejvíce vzorků z Měsíce dovezla 
mise Apollo 15.

• Apollo 17 byla jediná mise, v je-
jímž rámci se na Měsíc podíval 
profesionální geolog – Harrison 
Schmitt.

• Aby vzorky nepřišly do kontaktu 
se zemskou atmosférou a ne-
došlo tak k jejich kontaminaci 
či ztrátě chemických vlastností, 
jsou zabaleny v hliníkových 
kontejnerech a v trojiných 
teflonových sáčcích, uložené 
v suché dusíkové atmosféře. Při 
práci s nimi se smějí používat jen 
teflonové rukavice, hliníkové či 
ocelové nástroje a diamantová 
pila. Vše se odehrává v přetlako-
vých boxech, rovněž v ochranné 
dusíkové atmosféře. Dovezeny 
byly v bednách uchovávajících 
vakuum, na Zemi byly otevřeny 
také ve vakuu, poté přebaleny.

Ekonomika projektu Apollo
• První odhad nákladů mise 

Apollo hovořil o tehdejších 
sedmi miliardách dolarů. 
Administrátor NASA James 
Webb jej poté nicméně upravil 
na podle něj realističtější 
částku dvacet miliard dolarů. 

Konečné náklady podle 
zprávy pro Kongres 

činily 25,4 miliardy 
dolarů. S ohledem 

na HDP a inflaci 
by dnes pro-

jekt Apollo 
vyšel 

ame-

rický rozpočet na 702,3 miliar-
dy dolarů. 

• V roce 1966 do programu Apol- 
lo putovalo 4,4 procenta fede-
rálního rozpočtu. V současnosti 
nedosahuje rozpočet NASA ani 
půl procenta. 

• V průběhu šedesátých let o fi-
nancování vesmírného projektu 
pochybovalo až 60 procent 
obyvatel USA.

• Živý přenos přistání sledovalo 
650 milionů lidí, vysílal se 
ve třech desítkách zemí včetně 
Československa. Rusko ani 

Čína živé záběry do televize 
nepustily.

• V rámci projektu cesty na Měsíc 
vzniklo asi 6300 patentů, napří-
klad detektory kouře. 

• Na konci šedesátých let v USA 
prudce rostl zájem o vědu, 
počet doktorandů na tech-
nických a matematických 
oborech se během několika let 
ztrojnásobil. 

• V roce 1963 do programu 
Apollo putovalo 60 procent 
americké produkce integrova-
ných obvodů.

HRDINOVÉ. 
Astronauti Neil 
Armstrong, Michael 
Collins a Buzz Aldrin 
byli po návratu 
z Měsíce oslavováni 
jako národní 
hrdinové.

ODKAZ. První stopa, 
kterou v měsíčním 
prachu zanechal Neil 
Armstrong.

Přečtěte si rozhovor deníku E15 s desátým a zároveň nejmladším člověkem, který stanul  
na Měsíci, pilotem lunárního modulu mise Apollo 16 Charlesem Dukem. 

https://www.e15.cz/rozhovory/byt-mladsi-chtel-bych-kolonizovat-mars-rika-desaty-clovek-na-mesici-charles-duke-1360732
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V roce 1953 dozná svět 
ohromných změn. Edmund 
Hillary a Tenzing Norgay 
dosáhnou vrcholku Mount 
Everestu, umírá Josif Vissari-
onovič Stalin, básník Dylan 
Thomas a dramatik Eugene 
O’Neill. Na Kubě je zatčen 
Fidel Castro a John F. Kenne-
dy a Jacqueline Bouvierová 
oznamují zasnoubení.

Nikita Chruščov je zvolen 
prvním tajemníkem Ústřed-
ního výboru Komunistic-
kého svazu Sovětského 
svazu a vychází první číslo 
časopisu Playboy Hugha 
Hefnera s fotografií Marilyn 
Monroe na obálce a sadou 
jejích aktů uvnitř. Ve Spoje-
ných státech jsou nařízením 
vlády propuštěni všichni její 
homosexuální zaměstnanci. 
A Ian Fleming vydává Casino 
Royale, svou první knihu 
s Jamesem Bondem.

Rok 1953 je také kritický 
v Hemingwayově životě. 
Získává Pulitzerovu cenu, ale 
další události urychlují zhor-
šení jeho zdravotního stavu, 
paranoia a deprese jsou stále 
zjevnější. Syn Patrick řekl, 
že po posledním africkém 
safari už jeho otec nikdy 
nebyl jako dřív.

Konec přijde roku 1961, 
ale léta 1953 až 1954 jsou 
jeho začátkem. Léta, kdy se 
Hemingwayovo legendární 
štěstí stává stále vrtkavějším. 
Jak píše Hemingway v Pohyb-
livém svátku o prvních letech 
v Paříži: „‚My máme vždycky 
ve všem štěstí,‘ odpověděl 
jsem, ale na dřevo jsem to, já 
hlupák, nezaklepal.“

Poslední safari

Na podzim roku 1952 He-
mingway na Kubě plánuje 
příští cesty. Chce se vypravit 
do Španělska a do Afriky 
a obrátí se na starého přítele 
Philipa Percivala, který před 
dvaceti lety dělal průvodce 
jemu a jeho manželce Pau-
line na jejich prvním safari. 
Ernestův syn Patrick se me-
zitím s manželkou „Henny“ 
usadil v Tanganice a popisuje 
otci zvěř a svůj život, což po-
vzbudí Hemingwayovu touhu 
po dobrodružství.

Přestože je zámožný a Sta-
řec a moře zaznamenal hned 
po vydání značný úspěch, 
Hemingwayovi dělají finance 
ustavičně zbytečné starosti. 
S časopisem Look vyjedná 
dohodu, že jejich fotografo-
vi Earlu Theisenovi dovolí 
cestovat s Ernestem a Ernes-
tovou ženou Mary do Afriky 
a nafotografovat reportáž. 
Hemingwayovi Look vyplatí 
15 tisíc dolarů na výlohy 
a dalších 10 tisíc za článek 
v rozsahu 3500 slov.

Vánoční dárek

Mary Hemingwayová byla 
nadšenou amatérskou foto-
grafkou a milovala výlety. 
Hemingwayjí k Vánocům 
roku 1953 daroval vyhlídkový 
let nad Albertovým jezerem, 
planinou Serengeti a Murchi-
sonovými vodopády. První 
den letu byl plný překrás-
ných výhledů a vzpomínek 
na jiné safari s jinou man-
želkou. Cessnu 180 pilotoval 

Konec přijde 
roku 1961, 
ale léta 1953 
až 1954 jsou 
jeho začátkem. 
Léta, kdy se 
Hemingwayovo 
legendární 
štěstí stává stále 
vrtkavějším.

když se před letadlem vznes-
lo velké hejno ptáků. Marsh 
ve snaze zabránit kolizi 
zamířil níž a zachytil starý 
telegrafní drát. Letadlo se zří-
tilo, ale nevzplálo. Kupodivu 
nebyl nikdo zraněn.

Skupina vybrala z poško-
zeného letadla základní věci, 
posbírala dříví na oheň a zří-
dila improvizovaný noční 
tábor. Příští den Hemingway 
hlásil, že vidí loď. Byla to 
Murchison. Dovolili Heming-
wayovým a Marshovi nastou-
pit a odvezli je do přístavu 
Butiaba na Albertově jezeře.

Na místě už čekalo další 
letadlo a pilot, aby je do-
pravili do Entebbe. Stroj byl 
de Havilland Rapide starší 
výroby. S Ernestem, Mary 
a Marshem na palubě se 
pilot rozjel po dráze a vzlétl. 
Letadlo s obtížemi nabíralo 
výšku, stoupalo a klesalo, 
opět stoupalo a opět klesalo 
a posléze se na konci dráhy 
zřítilo k zemi.

Tentokrát se vzňalo. Mary 
se podařilo vyprostit a vylézt 
okénkem, ovšem Hemin-
gway, příliš mohutný pro 

tento způsob úniku, hlavou 
jako beranidlem rozrážel za-
seknuté dveře. Pod opakova-
nými nárazy dveře nakonec 
povolily. Všichni unikli živí 
stejně jako při předchozí ha-
várii, ale tentokrát už nikoli 
se zdravou kůží.

Vážná zranění

Hemingwayova zranění byla 
vážná. Při rozrážení dveří 
mu praskla lebka a utrpěl 
otřes mozku. Další zranění 
byla rozsáhlá, ale mohla 
být diagnostikována teprve 
v Benátkách, kam expedice 
dorazila až za několik týdnů. 
Dočasně oslepl na jedno 
oko, měl popáleniny prvního 
stupně, rozdrcený obratel 
a částečnou ztrátu sluchu, 
proražené ledviny, slezinu 
a játra a dočasně ochrnutý 
svěrač. Mary Hemingwayová 
odnesla havárii několika 
zlomenými žebry.

Zpráva už překvapivě 
kolovala po světě s titulky 
oznamujícími, že Hemingwa-
yovi se pohřešují, pak další, 
že Mary a Ernest zahynuli 
v troskách letadla.

Re
pr

o 
O

de
on

Michael Katakis: Ernest Hemingway – Svědectví jednoho života

Jedenáct tisíc položek má sbírka 
osobních dokumentů ze života slavného 
spisovatele Ernesta Hemingwaye 
uložená v prezidentském archivu 
J. F. Kennedyho ve Washingtonu. 
Na jejich základě vznikla obsáhlá 
monografie literáta, od jehož narození 
uplyne v neděli 120 let.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme 
výpravnou knihu MICHAELA 
KATAKISE ERNEST 
HEMINGWAY – SVĚDECTVÍ 
JEDNOHO ŽIVOTA vydanou 
pod značkou Odeon.

O KNIZE

Roy Marsh. Létal velmi nízko, 
aby Mary mohla fotografovat, 
a Ernest identifikoval místo, 
kde bývalá žena Pauline před 
lety zastřelila lva.

Třetí den, 23. ledna 1954, 
letěl Roy Marsh nízko nad 
Murchisonovými vodopády, 
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Není řasa jako řasa. 
Bretaňské jsou nejlepší

Značka Dermacol vznikla v roce 1966, v devadesátých 
letech téměř zkrachovala. Od roku 2002 ji manželé 
Komárovi vedou jako rodinnou firmu. Kosmetický byznys 
se od doby, kdy začínala, hodně změnil. „Dnes je hlavně 
on-line a ten sledují především mladé ženy. Právě v jejich 
řadách nejvíc rostou počty uživatelek,“ odpovídá Věra 
Komárová, ředitelka Dermacolu, na jeden z dotazů série 
deníku E15 „15 otázek pro...“ /mag, nos/

 V kolik ráno vstáváte?
Brzo. Mezi půl sedmou a čtvrt 
na osm. 

 Kdy vás nejčastěji 
zastihne inspirace?
Většinou když poslouchám přá-
tele nebo různé lidi a přemýšlím 
při tom. Anebo taky ve vaně. 

 Co si vybavíte, když se 
řekne růžová?
Samozřejmě je to Dermacol 
barva. Moje oblečení a naše 
růžové kosmetické padesáti-
koruny. 
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 Jaký je váš typický 
pracovní režim?
Každý den vyzkouším 
alespoň jeden produkt, 
výrobek, který vyvíjíme. 

 Jakou nejlepší radu jste 
kdy dostala?
Buď upravená. Jak pro 
respekt k ostatním, tak sama 
pro sebe.

 Jaká je vaše oblíbená 
barva rtěnky?
Je to samozřejmě, jako u kaž-
dé ženy, červená. 

 Matná, nebo lesklá 
rtěnka?
Matná je víc pro byznys 
a mají ji rády mladší ženy. 
Lesklá je víc glamour a sluší 
víc nám všem. 

 Jaký je váš „must have“ 
beauty produkt?
Je to šestnáctihodinová 
rtěnka, kterou používám 
opravdu každý den. Anebo 
naše pleťové a tělové kré-
my, které obsahují mořské 
řasy z Bretaně, protože 
není řasa jako řasa. Ty 

bretaňské jsou opravdu 
nejlepší. 

 Jaký produkt Dermacol 
září mezi konkurencí?
Je to dvacetičtyřhodinový 
make-up.

 Který váš produkt byl 
nejnáročnější na výrobu?
Tělový cukrový scrub, který 
krásně vyhladí pokožku 
ve vaně a zároveň vytvoří 
nádhernou pěnu. Aby tento 
efekt vznikl, trvalo nám dva 
roky jej vyvinout. 

 Jaký váš výrobek 
je nejoblíbenější 
v zahraničí?
Je to náš slavný make-up 
cover, který vznikl už v roce 
1966 ve filmových ateliérech 
na Barrandově jako první 
produkt Dermacol.

 Výrazné rty, nebo 
výrazné oči?
Je možné oboje. Důležité je, 
jaké máte přednosti a v čem 
se cítíte dobře.

Inspirace ke mně 
přichází ve vaně.

 Jaký je váš tajný beauty 
trik?
Je to naše podkladová báze 
pod make-up. Já miluju náš 
blur, protože krásně vyhladí 
pleť opticky, a když na něj 
nanesete make-up, mnohem 
déle vydrží.

 Jak se kosmetický 
byznys změnil od doby, 
kdy jste začala?
Dnes je on-line a vzhledem 
k tomu, že on-line sledují 
hlavně mladé ženy, tak nám 
přibývá právě v jejich řadách 
nejvíc uživatelek.

 Kdybyste měla 
možnost změnit na světě 
jednu věc, jaká by to byla?
Zrušila bych násilí.



Foto dne 

Tipy pro volný čas v Praze

ŠAFRÁNOVÝ 
PŘÍKOP. Na krajinné 
umělecké dílo 
nazvané Pššt 
spotřeboval jeho 
autor Steve Messam 
pět kilometrů 
recyklovatelné 
šafránově žluté 
tkaniny. Na 17 dní  
tak ozvláštnil přes 
400 metrů dlouhý 
a až 20 metrů 
hluboký příkop 
na okraji města 
Barnard Castle 
v anglickém hrabství 
Durham.

FILM
Forman vs. Forman 
v KineDoku

Celoživotní portrét světově 
proslulého Miloše Formana 
sumarizuje jeho životní cestu, 
na níž se prolíná přízeň s ra-
nami osudu, osobní pátrání 
s tápáním. Dokumentární ko-
láž často neviděných materiá-
lů ze soukromých i oficiálních 
archivů je k vidění v sobotu 
v 21.15 v Kasárnách Karlín.

VĚDA
Genetická laboratoř 
poučí i pobaví

Výstava Doba genová v Nové 
budově Národního muzea 
v sobotu nabízí malým i vel-
kým návštěvníkům možnost 
vyzkoušet si práci moleku-
lárního biologa. Tak třeba ze 
vzorku vlastních slin poznají 
svou DNA, naučí se pipetovat 
nebo zjistí, k čemu také může 
sloužit centrifuga.

TANEC
Second Nature 
jako šance mladých

Ke stému výročí nezávislosti 
spustilo Polsko projekt Cho-
reographic Territories – New 
Paths for the Avant-garde, 
který má být příležitostí pro 
mladé tanečníky střední 
a východní Evropy. Jeho part 
Second Nature se představí 
na scéně Kampus Hybernská 
v sobotu od 20 hodin.

GASTRO
Art&Food ZOOna 
je pro všechny

Brány Trojského pivovaru 
jsou po celý víkend otevřeny 
všem milovníkům street foo-
du. Tamní Art&Food ZOOna 
je multifunkční prostor, který 
vítá opravdu každého – od ro-
din s dětmi přes nejrůznější 
sportovce na kolech, skejtech 
či in-line bruslích až po leno-
šivé milovníky piva a vína.

HUDBA
Electro swing, 
klasika & reggae

Další ze série nedělních 
mejdanů proběhne v legen-
dárním holešovickém klubu 
Cross, kde se protnou na první 
pohled dost vzdálené hudební 
světy – klasika, swing a reg- 
gae. Multižánrové skotačení 
lze brát jako zdivočelé finále 
víkendu a veselý start nového 
týdne zároveň. /ný/
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